

课程详述

COURSE SPECIFICATION

以下课程信息可能根据实际授课需要或在课程检讨之后产生变动。如对课程有任何疑问，请联系授课教师。

The course information as follows may be subject to change, either during the session because of unforeseen circumstances, or following review of the course at the end of the session. Queries about the course should be directed to the course instructor.

1.	课程名称 Course Title	中国的工业化与社会变革 China's Industrialization and Social Changes				
2.	授课院系 Originating Department	社会科学中心 Center for Social Sciences				
3.	课程编号 Course Code	SS020				
4.	课程学分 Credit Value	2				
5.	课程类别 Course Type	通识选修课程 General Education (GE) Elective Courses				
6.	授课学期 Semester	秋季 Fall				
7.	授课语言 Teaching Language	中文 Chinese				
8.	授课教师、所属学系、联系方式 (如属团队授课, 请列明其他授课教师) Instructor(s), Affiliation & Contact (For team teaching, please list all instructors)	 Southern University of Science and Technology 戴吾三 Wusan DAI 清华大学深圳研究生院 Graduate School at Shenzhen, Tsinghua University 社科中心访问学者 Visiting Scholar at Center for Social Sciences Email: daiws@sz.tsinghua.edu.cn				
9.	实验员/助教、所属学系、联系方式 Tutor/TA(s), Contact	无 NA				
10.	选课人数限额(可不填) Maximum Enrolment (Optional)	50				
11.	授课方式 Delivery Method	讲授 Lectures	习题/辅导/讨论 Tutorials	实验/实习 Lab/Practical	其它(请具体注明) Other (Please specify)	总学时 Total
	学时数 Credit Hours	30	2			32

12. 先修课程、其它学习要求 Pre-requisites or Other Academic Requirements	无 NA
13. 后续课程、其它学习规划 Courses for which this course is a pre-requisite	无 NA
14. 其它要求修读本课程的学系 Cross-listing Dept.	无 NA

教学大纲及教学日历 SYLLABUS

15. **教学目标 Course Objectives**

通过讲述清末洋务运动以来中国发生的四次工业化与社会变革，分析中国工业化进程与社会变革之间的相互作用、所涉及的重要因素，引导学生从新角度和新史料深入认识中国近现代历史。This course explores chronologically the main events of China's industrialization and social changes since the Self-Strengthening Movement at the end of Qing Dynasty, with comprehensive discussions about their relationships and influences. Students are guided to learn the history of modern China from new perspectives and new archives.

16. **预达学习成果 Learning Outcomes**

- 1、明确清末洋务运动开启的中国早期工业化、民国时期的工业化、新中国时期的工业化和改革开放的工业化，了解这些阶段的重要企业和重要人物。
 - 2、明确四次工业化进程所引发的社会变革，着重把握新兴城市（铁路枢纽城市、工矿资源城市）、社会人口流动、农民身份改变和社会思潮变化。
 - 3、明确工业化进程与社会变革之间的相互作用、所涉及的重要因素，特别是城乡结构变化与新型工人阶级队伍。
1. Identify four major events of China's industrialization in different time periods from the Self-Strengthening Movement in late Qing moving to the era of economic reform in late 20th century, and get familiarize with some influential enterprises and people during those time periods.
 2. Examine the social Changes impacted by the four major events of China's industrialization, focusing on new developing cities (railway cities and mine-based cities), migrations, changes in farmers' social status, and social trends of thought.
 3. Identify the key components and connections between China's industrialization events and social changes, with highlights on changing urban-rural structure and new working class.

17. 课程内容及教学日历（如授课语言以英文为主，则课程内容介绍可以用英文；如团队教学或模块教学，教学日历须注明主讲人）
Course Contents (in Parts/Chapters/Sections/Weeks. Please notify name of instructor for course section(s), if this is a team teaching or module course.)

第一讲 导论 Introduction

- 1、学习意义
- 2、内容安排
- 3、推荐书目、考查要求

第二讲 中国原始工业化 China's proto-industrialization

- 1、《天工开物》反映的技术传统
- 2、《江南早期工业化》分析

第三讲 洋务运动与中国早期工业化（一）

The Self-Strengthening Movement and the early stage of China's industrialization (Part1)

- 1、洋务运动的兴起
- 2、管办企业：江南机器局、招商局

第四讲 洋务运动与中国早期工业化（二）

The Self-Strengthening Movement and the early stage of China's industrialization (Part2)

- 1、官办企业：电报局、汉冶萍钢铁
- 2、民办企业的兴起

第五讲 早期工业化与城市发展 Early industrialization and city development

- 1、上海城市的兴起
- 2、大企业与工人阶级形成
- 3、新建铁路与新兴城市



第六讲 民国时期的工业化（一） Industrialization in the Republic of China (Part1)

- 1、民族企业与新兴资本家（典型代表）
- 2、民国政府的工业化布局

第七讲 民国时期的工业化（二） Industrialization in the Republic of China (Part2)

- 1、抗日战争与工业西迁
- 2、民族企业的典范

第八讲 新中国时期的工业化（一） Industrialization since 1949 (Part1)

- 1、新中国的科学工业战略
- 2、“156”重大项目

第九讲 新中国时期的工业化（二） Industrialization since 1949（Part2）

- 1、工矿资源与新兴城市（大庆油田、攀枝花钢铁）
- 2、“大跃进”的失误
- 3、“三线”建设

第十讲 工业化与高等工程教育 Industrialization and higher engineering education

- 1、1952年院系调整
- 2、苏联模式的工程师培养

第十一讲 改革开放与新型工业化（一）

New type industrialization in the era of China's economic reform（Part1）

- 1、工业现代化的理解
- 2、西方技术的大量引进
- 3、乡镇企业涌现

第十二讲 改革开放与新型工业化（二）

New type industrialization in the era of China's economic reform（Part2）

- 1、国营企业困境
- 2、民营企业的崛起

第十三讲 新工业化浪潮中的企业 Enterprises in the wave of new industrialization

- 1、中国企业的创新与造血
- 2、华为、阿里巴巴分析



第十四讲 城乡结构变化与社会流动 Changing urban-rural structure and migration

- 1、农民工的社会认同
- 2、城市功能与资源配置

第十五讲 中国：迎接工业 4.0 China: embracing industry 4.0

- 1、中国企业的转型与创新
- 2、“中国制造”向“中国智造”

第十六讲 课程总结 Summary

- 1、课程小结
- 2、讨论、答疑

18. 教材及其它参考资料 Textbook and Supplementary Readings

参考教材

- 1、张培刚：《农业化与工业化》（中英对照），中信出版社，2012。
- 2、[美]费维恺著，虞和平译：《中国早期工业化》，中国社会科学出版社，2010 重印。
- 3、文一：《伟大的中国工业革命——“发展政治经济学”一般原理批判纲要》，清华大学出版社，2016。

课程评估 ASSESSMENT

19. 评估形式 Type of Assessment	评估时间 Time	占考试总成绩百分比 % of final score	违纪处罚 Penalty	备注 Notes
出勤 Attendance		5%		
课堂表现 Class Performance				
小测验 Quiz		5%		
课程项目 Projects				
平时作业 Assignments		10%		
期中考试 Mid-Term Test		30%		
期末考试 Final Exam				
期末报告 Final Presentation		50%		
其它（可根据需要 改写以上评估方式） Others (The above may be modified as necessary)				



20. 记分方式 GRADING SYSTEM

- A. 十三级等级制 Letter Grading
 B. 二级记分制（通过/不通过） Pass/Fail Grading

课程审批 REVIEW AND APPROVAL

- 21. 本课程设置已经过以下责任人/委员会审议通过
This Course has been approved by the following person or committee of authority**